

INSTITUTE OF LEGISLATION AND COMPARATIVE LAW
UNDER THE GOVERNMENT OF THE RUSSIAN FEDERATION

O.A. Belyaeva

**CORPORATE
PURCHASES**

**PROBLEMS
OF LEGAL REGULATION**

SCIENTIFIC AND PRACTICAL GRANT

MOSCOW
Jurisprudence
2018

ИНСТИТУТ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА И СРАВНИТЕЛЬНОГО ПРАВОВЕДЕНИЯ
ПРИ ПРАВИТЕЛЬСТВЕ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ

О.А. Беляева

КОРПОРАТИВНЫЕ ЗАКУПКИ

ПРОБЛЕМЫ ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ

НАУЧНО-ПРАКТИЧЕСКОЕ ПОСОБИЕ

МОСКВА
Юриспруденция
2018

*The edition is approved
by the Academic council of the Institute
of Legislation and Comparative Law under the Government
of the Russian Federation
(section «Private law»)*

Author:

Belyaeva O.A. – doctor of law, leading researcher of department of the civil legislation and process, head of the department of private-law disciplines of the Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation; member of Advisory council of the Russian Academy of Sciences.

Refere:

Andreyeva L.V. – the doctor of law, professor; professor of department of the enterprise law of the Moscow state legal university of O.E. Kutafin (MGYuA).

Belyaeva O.A.

Corporate purchases: problems of legal regulation: scientific and practical grant / O.A. Belyaeva. M.: Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation; ID «Jurisprudence», 2018. – 312 p.

ISBN 978-5-9516-0806-2

The scientific and practical grant is devoted to a research of a perspective of the corporate purchases regulated by standards of the Federal law of July 18, 2011 № 223-FZ «About purchases of goods, works, services as separate types of legal entities». A work task – to create system idea of legal regulation of corporate purchases, prospects and the main directions of its further improvement at readers.

In a grant the general characteristic of legal regulation of corporate and public purchases is given, tendencies of development of the legislation in this area are opened, the principles and the main requirements at implementation of corporate purchases are analysed, their information support, the questions connected with maintaining the register of unfair suppliers are considered. Attention is paid to an resolutions of disputes in the sphere of corporate purchases as to the indicator of system problems of the legislation and modern law-enforcement practice. Mechanisms of protection of the rights and legitimate interests of procurement participants are investigated.

The book is supplied with the glossary on the corresponding subject, tests for an independent examination. A particular interest of scientists-lawyers will be attracted by the perspective subjects for further scientific research formulated by the author.

For scientists, the practicing lawyers, representatives of enterprise circles and civil officers and also for teachers, students and graduate students of law colleges and faculties.

УДК 347.4
ББК 67.404
Б43

*Издание одобрено Ученым советом
Института законодательства
и сравнительного правоведения
при Правительстве Российской Федерации
(секция «Частное право»)*

Автор:

Беляева О.А. – доктор юридических наук, ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса, заведующий кафедрой частноправовых дисциплин Института законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве Российской Федерации; член Экспертного совета Российской академии наук.

Рецензент:

Андреева Л.В. – доктор юридических наук, профессор; профессор кафедры предпринимательского права Московского государственного юридического университета им. О.Е. Кутафина (МГЮА).

Беляева О.А.

Б43

Корпоративные закупки: проблемы правового регулирования: научно-практическое пособие / О.А. Беляева. М.: Институт законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве Российской Федерации; ИД «Юриспруденция», 2018. – 312 с.

ISBN 978-5-9516-0806-2

Научно-практическое пособие посвящено исследованию проблематики корпоративных закупок, регламентированных нормами Федерального закона от 18.07.2011 г. № 223-ФЗ «О закупках товаров, работ, услуг отдельными видами юридических лиц». Задача работы – сформировать у читателей системное представление о правовом регулировании корпоративных закупок, перспективах и основных направлениях его дальнейшего совершенствования.

В пособии дана общая характеристика правового регулирования корпоративных и публичных закупок, раскрыты тенденции развития законодательства в этой области, проанализированы принципы и основные требования при осуществлении корпоративных закупок, их информационное обеспечение, рассматриваются вопросы, связанные с ведением реестра недобросовестных поставщиков. Уделено внимание арбитрабельности споров в сфере корпоративных закупок как индикатору системных проблем законодательства и современной правоприменительной практики. Исследованы механизмы защиты прав и законных интересов участников закупки.

Книга снабжена глоссарием по соответствующей тематике, тестом для самостоятельной проверки знаний. Особый интерес ученых-правоведов привлекут перспективные темы для дальнейшего научного исследования, сформулированные автором.

Для научных работников, практикующих юристов, представителей предпринимательских кругов и государственных служащих, а также для преподавателей, студентов и аспирантов юридических вузов и факультетов.

ISBN 978-5-9516-0806-2



9 785951 608062 >

ISBN 978-5-9516-0806-2

УДК 347.4
ББК 67.404

© Институт законодательства и сравнительного
правоведения при Правительстве
Российской Федерации, 2018

© Оформление. ИД «Юриспруденция», 2018

СОДЕРЖАНИЕ

ПРИНЯТЫЕ СОКРАЩЕНИЯ	8
ВВЕДЕНИЕ	9
ОБЩАЯ ХАРАКТЕРИСТИКА ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ КОРПОРАТИВНЫХ И ПУБЛИЧНЫХ ЗАКУПОК. ОСНОВНЫЕ ТЕНДЕНЦИИ РАЗВИТИЯ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА О КОРПОРАТИВНЫХ ЗАКУПКАХ	11
ПРИНЦИПЫ И ОСНОВНЫЕ ТРЕБОВАНИЯ ПРИ ОСУЩЕСТВЛЕНИИ КОРПОРАТИВНЫХ ЗАКУПОК	59
ИНФОРМАЦИОННОЕ ОБЕСПЕЧЕНИЕ КОРПОРАТИВНЫХ ЗАКУПОК	109
РЕЕСТР НЕДОБРОСОВЕСТНЫХ ПОСТАВЩИКОВ В СФЕРЕ КОРПОРАТИВНЫХ ЗАКУПОК	121
АРБИТРАбельность СПОРОВ В СФЕРЕ КОРПОРАТИВНЫХ ЗАКУПОК КАК ИНДИКАТОР СИСТЕМНЫХ ПРОБЛЕМ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА И СОВРЕМЕННОЙ ПРАВОПРИМЕНИТЕЛЬНОЙ ПРАКТИКИ (в соавторстве с А.В. Габовым)	131
ЗАЩИТА ПРАВ И ЗАКОННЫХ ИНТЕРЕСОВ УЧАСТНИКОВ ЗАКУПКИ	151
ГЛОССАРИЙ	165
ПЕРСПЕКТИВНЫЕ ТЕМЫ ДЛЯ ДАЛЬНЕЙШЕГО НАУЧНОГО ИССЛЕДОВАНИЯ	169
ТЕСТ ДЛЯ САМОСТОЯТЕЛЬНОЙ ПРОВЕРКИ ЗНАНИЙ	170
РЕКОМЕНДУЕМАЯ ЛИТЕРАТУРА	179
ПРИЛОЖЕНИЯ	181

TABLE OF CONTENTS

ABBREVIATIONS	8
INTRODUCTION	9
GENERAL CHARACTERISTIC OF LEGAL REGULATION OF CORPORATE AND PUBLIC PURCHASES. MAIN TENDENCIES OF DEVELOPMENT OF THE LEGISLATION ON CORPORATE PURCHASES	11
THE PRINCIPLES AND THE MAIN REQUIREMENTS AT IMPLEMENTATION OF CORPORATE PURCHASES	59
INFORMATION SUPPORT OF CORPORATE PURCHASES	109
THE REGISTER OF UNFAIR SUPPLIERS IN THE SPHERE OF CORPORATE PURCHASES	121
RESOLUTION OF DISPUTES ARISING IN THE SPHERE OF PURCHASES THROUGH AN ARBITRATION PROCEEDING AS THE INDICATOR OF SYSTEM PROBLEMS OF THE LEGISLATION AND MODERN LAW-ENFORCEMENT PRACTICE <i>(co-authorship with A.V. Gabov)</i>	131
PROTECTION OF THE RIGHTS AND LEGITIMATE INTERESTS OF PROCUREMENT PARTICIPANTS	151
GLOSSARY	165
PERSPECTIVE SUBJECTS FOR FURTHER SCIENTIFIC RESEARCH	169
THE TEST FOR AN INDEPENDENT EXAMINATION	170
THE RECOMMENDED LITERATURE	179
APPLICATIONS	181